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Paní Ježková se narodila v roce 1934 v Praze. Když jí bylo šest let, tak začala druhá 
světová válka. Vzpomíná na nedostatek jídla, časté nálety a utíkání ze školy do krytu a 
také na to, jak složité bylo fungování Sokola za války a za minulého režimu.  

Sokolové v roce 1948 odvrátili hlavu od nově zvoleného komunistického prezidenta 
Klementa Gottwalda a po tomto sletu zlikvidovaly tehdejší akční výbory všechny, kteří 
měli co dočinění s vedením Sokola.  

“To byl zrovna takový rok, kdy se uskutečnil komunistický puč a zajímavé je, že Sokol vadil 
každému, kdo vládnul.” 

Paní Ježková odjakživa milovala cvičení a Sokolkou byla právě od roku 1945. Sama 
říká, že cvičení měla v genech, protože i její rodiče byli Sokolové a v Sokole se 
dokonce seznámili.  

S láskou vzpomíná na skvělého cvičitele, archiváře a výraznou osobnost lounského 
Sokola bratra Trávníčka.  

“A v tom šedesátém devátém roce se bratr Trávníček rozhodl, že bude dělat sokolský archiv. 
Ten byl ve strašně špatném stavu, protože oni dokonce tím materiálem z archivu někteří ti 
funkcionáři zatápěli. On si to vzal všechno k sobě a jezdil po všelijakých knihovnách a hledal 
co je o lounském Sokole kde napsáno. Dělal to 13 let a výsledek byl 30 knížek.” 

Paní Ježková Sokolu zasvětila svůj život. Po roce 1990 byla vzdělavatelkou a vedla 
kroniku lounského Sokola.  

V Sokole cvičil i její manžel a později i jejich dvě dcery. Být Sokolem a Čechem 
tehdy znamenalo něco jiného než dnes.  

“My jsme opravdu vlastenectví cítili. Myslím, že dneska už děti toto nemají, protože můžou 
cestovat po celém světě. Prostě být Čech to byla taková hrdost.” 

Po pádu minulého režimu oceňovala paní Ježková nejvíce nově nabitou svobodu:  

“To víte, že jsme byli všichni šťastní, že to takhle je. Nevím tedy, jestli jsme nebyli trošku 
zklamaný. Ale zase ta svoboda, že člověk neměl strach, že ho někde zavřou nebo že ho 
pro Sokol bude někdo pronásledovat nebo že nebudeme moct cvičit, tak to jsme neměli, 
takže to bylo dobré.” 



Současné generaci vzkazuje:  

“Já vám přeji, abyste byli poctiví jako bývali ti Sokolové, pracovití, abyste byli hlavně 
zdraví a aby z vás měli rodiče radost.” 


